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DIMECRES, 24 DE FEBRER DEL 2010

Es tractava d’un míting de protesta d’un grup de  
pirates que creuava el riu Volga contra el seu capi-
tà. El capità, qui es deia Stenyka Razin, acabava de 
passar la nit amb la bella princesa i, al principi de la 
cançó, semblava prestar-li més atenció a ella que als 
seus tripulants. Els tripulants no n’estaven gens con-
tents. Cansat de protestes i burles, el capità Razin 
digué als seus companys que per ells no li faria pena 
perdre ni el seu propi cap. Per reforçar l’argument, 
agafà la princesa amb els seus braços forts i la tirà a 
l’aigua. Ningú no s’animà a rescatar-la, i tots canta-
ren i ballaren perquè en pau descansés. 

No sé quin sentit tenia aquesta cançó –si en tenia–. 
La seva tonalitat de sol major, la seva entonació op-
timista i majestuosa em devien robar el cor. Era una 
cançó molt popular entre els russos. Ja fa uns cent 
anys, amb un gran èxit, la cantava el gran Fiodor Xa-
liapin, el més cèlebre baix operístic rus del segle XX. 
Els usuaris de YouTube la poden escoltar en múltiples 
versions (com per exemple la d’Alexandre Pirogov: 
htt p://www.youtube.com/watch?v=3Uki4WA4BTE). La 
qualitat de la gravació podria ser millor, però es 
tracta d’una cinta de fa molts anys. 

Ara bé, ¿què hi devia veure jo, com a nena petita? 
¿Tal volta m’ensenyava que els interessos del col-
lectiu eren més importants que els interessos perso-
nals? ¿Que qualsevol que es guanyi la vida al mig 
d’un riu enorme i envoltat d’uns col·laboradors vo-
làtils es devia acostumar a la necessitat d’uns sacri-
fi cis? ¿Que el treball –sigui quin sigui– tenia més va-
lor que el sexe? ¿O –Déu no ho vulgui– m’inculcava, 
d’una manera gens subliminal, la idea de la posició 
secundària de les dones a la societat? ¿O simplement 
donava pautes sobre la inconveniència de les aven-
tures romàntiques amb els pirates del riu Volga? No 
ho sé. Però fi ns a un cert punt em tranquil·litza sa-
ber que les cançons preferides de la meva fi lla són A 
Betlem me’n vull anar i La semaine des canards: “Lundi, 
les canards vont a la mar, mar, mar... Mardi, ils se’n vont 
jusqu’a la mer, mer, mer... Dimanche ils se réposent, et 
voient la vie en rose: la semaine se recommencera demain, 
coin, coin.”

ENQUESTA DE LA SETMANA

Envia un SMS al 789 amb la teva resposta

ENQ SI o bé ENQ NO

Cada dimarts el resultat de l’enquesta es publicarà en aquest espai 
i entre els participants se sortejarà una estació científi ca Oregon.

¿Haurien d’entrar les distribuïdores elèctriques a la taula d’energia? 
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¿JOVES D’ESQUERRES QUE SERAN ADULTS DE DRETES?

CARTA AL DIRECTOR
JORDI ORIOLA I FOLCH, BARCELONA

Una noia de 18 anys m’explicava que era idealista i d’es-
querres i em preguntava si seria veritat el que molta gent 
li apuntava: que també ella, de gran, seria de dretes. Amb 
vint anys més que ella, vaig entomar el repte de respon-
dre-li. Us ho comparteixo. Si bé és veritat que aquest vi-
ratge ideològic es dóna en la vida de moltes persones, 
potser cal afi nar més per anar a l’arrel. Primer: sí que crec 
que, en la meva joventut, veia les coses blanques o negres, 
i criticava iradament tot el que em semblava injust. Amb 
els anys, fruit de l’experiència, el meu punt de vista va 
anar guanyant en matisos, i entre el blanc i el negre ara 
hi descobreixo un ventall de grisos. I això pot fer la im-
pressió que no veig les coses tan clares com abans, però 
en realitat suposa tot al contrari. Em considero ara més 
d’esquerres que abans. Sento que les meves conviccions 
pouen més dins meu, tot i que és veritat que no m’ence-
guen ni fan que m’expressi d’una manera que faci que les 
meves opinions siguin incomprensibles per a la gent que 
no comparteix el meu punt de vista. Entenc més el món, i 
crec que faig entendre més la meva posició al món. 

Dit això, el que realment em sembla que fa que molta 
gent experimenti el famós viratge a la dreta un cop agafen 
responsabilitats, prosperen econòmicament, formen una 
família, etcètera, és més aviat el següent: a casa nostra hi 
ha una mena d’esquerra sociològica molt estesa que di-

ferencio de l’esquerra ideològica. Per mi la gent que és 
d’esquerres ideològicament, ho és per una experiència 
personal i una presa de posició en la vida a partir d’uns 
ideals, valors i esperances molt íntimes. Crec que aquesta 
gent difícilment esdevindrà de dretes, i en conec exem-
ples que ho corroboren. 

En canvi, la gent que és d’esquerres sociològicament, 
no ho són tant per conviccions personals sinó perquè so-
cialment és ben vist, té bona premsa, perquè al seu en-
torn la gent és d’esquerres, i lliga també òbviament amb 
aspectes psicològics de la joventut, com aquesta visió en 
blanc i negre que explicava. Però, sobretot, s’és d’esquer-
res perquè tots els joves ho som. Aquesta gent creu ser 
d’esquerres i, sobretot, fan un esforç per presentar-se (pú-
blicament) com d’esquerres més que (privadament) per 
ser coherents amb allò que pensen. Una observació acu-
rada permet descobrir-hi clarament actituds incoherents, 
egoistes i que busquen la comoditat, i això s’imposa als 
intents militants de qualsevol persona que, essent d’es-
querres, es debat internament per lluitar, allà on sigui, a 
la recerca de la justícia. Aquesta esquerra sociològica, poc 
apuntalada ideològicament i amb poques conviccions 
i compromisos constitutius de la pròpia identitat, molt 
probablement farà una deriva cap a la dreta alhora que 
justifi carà el seu egoisme i la recerca d’una vida còmoda.

El president de la Creu Roja, Josep Duró, i el mi-
nistre d’Interior, Víctor Naudi, van signar ahir 
un acord que permetrà que el Tribunal de Menors 
pugui condemnar els joves a desenvolupar tasques 
socials a l’ONG. Es tracta d’una iniciativa que cal 
aplaudir, ja que a banda de la vessant més punitiva 

cal potenciar que aquests joves puguin reinserir-se 
en la societat amb total normalitat, i amb aquest 
acord tindran una opció interessant per formar-se 
i també per desenvolupar tasques que siguin bene-
fi cioses, tant per a ells com per a la societat. I en 
aquest sentit cal destacar que els principis que pu-
guin treballar aquests joves en una ONG sens dub-
te els ajudaran a modifi car la seva conducta. I una 
altra bona notícia és que des del Govern es vulgui 
impulsar no només les polítiques per a la reinserció, 
sinó també la prevenció a través de l’organització 
de xerrades que serveixin per aclarir entre els joves 
què es pot considerar un delicte i què no. Aquesta 
serà, sens dubte, una tasca molt rellevant, perquè 
de ben segur que hi ha molts joves que desconeixen 
les conductes que poden ser considerades un delic-
te. Aquesta campanya de prevenció de la 
delinqüència juvenil i la de reinserció po-
den ser dues eines útils per lluitar contra 
aquests delictes de joventut.
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La importància de prevenir la delinqüència juvenil


